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Søndergaard (EL) stillet den 2. december 2020 til 
udenrigsministeren  
 
 
Spørgsmål 
I forlængelse af debatindlægget ”Vores klimastrategi er fuld af konkrete 
indsatser, der inspirerer andre lande” af udenrigsminister Jeppe Kofod 
(Information, den 24. okt. 2020), hvor det fremgår, at “Vi arbejder også 
for, at EU for alvor går i spidsen for den grønne omstilling. Her spiller 
handelspolitikken en nøglerolle.”, bedes ministeren afklare, hvordan EU-
Mercosur-aftalen sikrer, at EU går forrest i den grønne omstilling via 
handelspolitikken, idet spørgeren bemærker, at der ikke er indbygget 
sanktionsmuligheder ved brud på aftalen, hvilket f.eks. giver Brasilien 
grønt lys til afskovning i Amazonas. 
 
Svar 
Jeg står helt fast på en værdibaseret handelspolitik der fremmer fri, fair og 
bæredygtig handel med fokus på både klima- og miljømæssig 
bæredygtighed samt social bæredygtighed. Mercosur-aftalen er ikke en 
perfekt aftale, men det et skridt i den rigtige retning med forpligtelser i 
forhold til Parisaftalen og et kapitel om handel og bæredygtighed 
udvikling.  
 
Det er vigtigt ikke at se aftalen i et vakum - EU er efterhånden den eneste 
globale handelsaktør, der fremmer bæredygtighed som en del af handel. 
Se f.eks. RECP uden klausuler om hverken miljø, bæredygtighed eller 
arbejdstagerrettigheder. Regeringen havde gerne set endnu stærkere 
værktøjer i Mercosur-aftalen og vil presse på for en ambitiøs og ihærdig 
EU-linje ifm. fortolkning og implementering. Vi må ikke overlade den 
globale handelspolitik til andre aktører, der ikke vægter klima-, miljø- og 
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sociale hensyn, ved at forhindre nye EU-handelsaftaler. Vi skal tværtimod 
bruge vores kræfter på hele tiden at gøre EU-aftalerne bedre og stærkere. 
 
 
 

Med venlig hilsen 
 
 
 

Jeppe Kofod 
 


